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دیدار شاعران و اهالی فرهنگ و  
ادب با رهبر انقلاب

دیروز به رســم هرســاله در ماه مبارک 
رمضان جمعی از شاعران و اهالی فرهنگ 
در شــب ولادت کریــم  فارســی،  ادب  و 
اهل بیت امام حسن مجتبی (علیه السلام)، 
بــا رهبر انقلاب دیــدار کردنــد. در ابتدای 
این دیــدار، جمعی از شــاعران در فضایی 
صمیمی بــا رهبر انقــلاب گفت وگو کرده 
و آخریــن آثار و تالیفات خود را به ایشــان 
تقدیــم کردند.در ادامه و پس از اقامه نماز 
جماعت مغرب و عشاء به امامت حضرت 
 آیت االله خامنه ای و صرف افطار، شــاعران 
جوان و پیشکسوت، اشــعاری با مضامین 

دینی، اجتماعی و سیاسی قرائت کردند.

عراقچی در گفت وگو با وزیر خارجه هلند
آماده گفت وگو با اروپا بر اساس 
احترام متقابل و منافع مشترک 

هستیم
در تماس تلفنی «ســید عباس عراقچی» 
و «کاســپرولد کمــپ»، وزرای امــور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران و هلنــد، در مورد 
موضوعــات مربوط بــه روابــط دوجانبه و 
تحولات منطقــه ای و بین المللی تبادل نظر 
شــد. به گزارش ایســنا، وزیر امور خارجه با 
تأکید بــر رویکرد دولت جمهوری اســلامی 
ایران برای پیگیــری روابط خوب دیپلماتیک 
با ســایر کشــورها، تصریح کرد: ایــران آماده 
تعامــل و گفت وگو با کشــورهای اروپایی بر 
اساس احترام متقابل و منافع مشترک است. 
وزیر امور خارجه هلند نیز با اشــاره به سابقه 
طولانــی روابط هلند و ایران و اهمیت نقش 
و جایگاه ایران در تحولات منطقه، بر ضرورت 
بهره برداری از همه ظرفیت های دیپلماسی 
جهت ایجاد تفاهم در روابط بین الدولی و رفع 
اختلافات تأکید کرد. کاسپر ولد کمپ همچنین 
درباره جزایر ســه گانه ایرانی در خلیج فارس 
تصریح کرد: این موضوع مسئله ای دوجانبه 
بین ایــران و امارات اســت و هلند همچون 
همیشه از تعامل دوجانبه بین ایران و امارات 
بر اساس قوانین بین المللی برای حل هرگونه 

اختلاف در این زمینه حمایت می کند.

گروسی: وضعیت برنامه هسته ای 
ایران نسبتا کنترل شده است

مدیــرکل آژانس بین المللــی انرژی 
اتمــی با تکیه بر ادعاهــا درباره ماهیت 
فعالیت های هســته ای ایــران گفت: در 
ایــران وضعیت نســبتا کنترل شــده ای 
داریــم، اما در آســتانه هسته ای شــدن 
هســتیم.  «رافائــل گروســی»، مدیرکل 
آژانــس بین المللــی انرژی اتمــی، روز 
شــنبه و در گفت وگــو بــا یک رســانه 
اسپانیولی، در پاســخ به پرسشی درباره 
موضوع هســته ای ایران و ادعاها درباره 
نزدیک بودن این کشــور به ظرفیت تولید 
بمب اتم، به تکــرار ادعاهای خود علیه 
ایران  هســته ای  فعالیت های  ماهیــت 
پرداخــت. مدیرکل آژانــس بین المللی 
انــرژی اتمــی که بــا نشــریه آرژانتینی 
Infobae گفت وگــو می کــرد، تصریــح 
کرد: مســئله ایران در دستور کار دائمی 
آژانــس بین المللی انرژی اتمی اســت. 
گروســی همچنیــن ادعا کرد کــه «این 
کشــور دارای یک برنامه هسته ای بسیار 
بلندپروازانه و گســترده اســت که در آن 
اورانیــوم را تقریبا تا حد مناســب برای 
اســتفاده نظامی غنی ســازی می کند». 
در  شــد  ایــران  مدعــی  ادامــه  در  او 
تاریخچــه فعالیت های هســته ای خود 
فراز و نشــیب هایی داشــته اســت و در 
مــواردی به تعهــدات بین المللی خود 
عمل نکرده که به بروز تنش های شدید 
منجر شده است. گروسی اظهار کرد: در 
این دوره از نوســانات شدید بین المللی، 
به ویــژه در خاورمیانــه، نقــش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در مذاکرات کاملا 
ضروری اســت. در ایران وضعیت نسبتا 
کنترل شده ای داریم، هرچند بسیار نزدیک 
این  به آســتانه هسته ای شدن  هســتیم. 
ادعاها در حالی است که ایران بارها اعلام 
کرده برنامه هسته ای آن صلح آمیز است 
و تحت نظارت و بازرســی مستمر آژانس 
قــرار دارد. وی همچنیــن دربــاره نقش 
دید بان هسته ای سازمان ملل در اوکراین 
در جریــان جنــگ این کشــور با روســیه 
تصریح کــرد: آژانــس بین المللی انرژی 
اتمی در چارچوب وظایف خود مسئولیت 
بســیار مهمی در حوزه ایمنی تأسیسات 
هسته ای دارد. در جریان جنگ بین روسیه 
و اوکرایــن، مــا در آژانس اتمی موضعی 
بسیار فعال برای جلوگیری از یک حادثه 
هسته ای با پیامدهای رادیولوژیکی اتخاذ 
کرده ایم. وی خاطر نشــان کرد: این امر ما 
را به مذاکرات فشــرده و رایزنی منظم با 
مقامات هر دو کشــور، از جمله رؤســای 

جمهور روسیه و اوکراین سوق داد.

 سخنگوی شورای نگهبان، در پاسخ به سوال شرق تشریح کرد: 
 ماجرای تمدید شوراها

حمیدرضا به گذر: آخرین نشست خبری هادی طحان نظیف، عضو حقوق دان و 
سخنگوی شورای نگهبان، با خبرنگاران و اصحاب رسانه در سال ۱۴۰۳، صبح 
روز شنبه در محل شورای نگهبان برگزار شد. سخنگوی شورای نگهبان در ابتدا ضمن 
آرزوی قبولــی طاعات و عبادات در ماه مبــارک رمضان، از تأیید لایحه «موافقت نامه 
تجارت آزاد بین جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و کشور های عضو 
آن» خبر داد و گفت: با اصلاحاتی که در مجلس شــورای اســلامی به عمل آمد، در 
جلســه شورای نگهبان بحث و بررسی شد و این لایحه مغایر با موازین شرع و قانون 
اساسی شناخته نشد. او در ادامه درباره طرح «اصلاح موادی از قانون نظارت مجلس 
بر رفتار نمایندگان» اعلام کرد: این مصوبه چند بار در رفت و آمد بود تا اینکه در نهایت 
در نسخه اخیر مغایر با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد. سخنگوی شورای 
نگهبان درباره لایحه «پیوســت (۱) و (۲) ســند الحاقی (پروتــکل) ۱۳۷۵ (۱۹۹۶) 
معاهده (کنوانسیون) پیشگیری از آلودگی دریایی ناشی از تخلیه پسماند و دیگر مواد» 
هم خبر داد که این مصوبه نیز مورد بحث و بررسی قرار گرفت که مغایر با موازین شرع 
و قانون اساســی شناخته نشــد. او افزود: درباره این لایحه صرفا تذکری برای اصلاح 
عبارتی در متن به مجلس پیشــنهاد داده شد. سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به 
سؤال خبرنگار روزنامه «شرق» درباره رفت و آمد های چندباره مصوبه تعویق انتخابات 
شــورا های اسلامی شــهر و روســتا و چند ابهام درباره آن، بیان کرد: ما وارد ترتیبات 
داخلــی مجلس نمی شــویم و مصوبه صحن مجلس را بررســی می کنیم. مصوبه 
کمیســیون ممکن اســت در صحن تغییراتی پیــدا کند؛ چراکه نمایندگان پیشــنهاد 
می دهند و رأی گیری می شــود. اینکه گفتید مجلس با تعویق شش ماهه و یک ساله 
انتخابات موافقت نکرد، صحیح نیست. مجلس با تعویق شش ماهه موافقت کرد، اما 
با تعویق یک ســاله موافقت نکرد. مصوبه تعویق شــش ماهه با ایراد ما در شورای 
نگهبان و هیئت عالی نظارت مواجه شد. او افزود: اینکه گفتید مصوبه بدون رأی گیری 
در صحن به شــورا ارسال شــد، این گونه نبود. اگر به مذاکرات صحن علنی مجلس 
مراجعه شود، خواهید دید که برخوردار از رأی صحن بوده است. احتمالا منظور شما 
این است که مصوبه نهایی، مصوبه کمیسیون نبوده است که در این باره توضیح دادم. 
دکتــر طحان نظیف البته تأکیــد کرد که مصوبه تعویق ۱۰ ماهه انتخابات شــورا های 
اسلامی شهر و روستا هم رأی کمیسیون و هم رأی صحن مجلس را داشت؛ بنابراین 
از لحاظ فرایند تصویب نیز با اشکالی مواجه نبوده است. از لحاظ بررسی نیز ما مصوبه 
را در شــورای نگهبان بررســی کردیم و خلاف قانون اساسی و شــرع شناخته نشد. 
ســخنگوی شــورای نگهبان در پاسخ به ســؤال خبرنگارى درباره عملکرد یک ساله 
شــورای نگهبان اظهار کرد: شــورای نگهبان از ابتدای ســال جاری تاکنون درباره ۶۱ 
مصوبه مجلس شورای اسلامی اعلام نظر کرد که از این تعداد ۳۳ مصوبه به صورت 
لایحه و ۲۸ مصوبه به صورت طرح بود. او خاطرنشان کرد: از مجموع این مصوبات، 
۲۰ مصوبه در مرحله اول به تأیید رسید. ۱۷ مصوبه پس از رفع ایرادات شورای نگهبان 
در چند مرحله به تأیید رسید. ۲۱ مصوبه هم مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت که 
برای اصلاح به مجلس شورای اسلامی برگردانده شد. همچنین سه مصوبه همچنان 
در شورای نگهبان در دست بررسی است. سخنگوی شورای نگهبان درباره بررسی و 
اعلام  نظر درباره اساســنامه های هیئت وزیران نیز اظهار کرد: از ابتدای ســال جاری 
تاکنون ۱۸ اساســنامه به شورای نگهبان ارسال شد که ۱۴ اساسنامه تأیید شد و چهار 
اساســنامه در دست بررسی اســت. او درباره بررســی و اعلام نظر شرعی در زمینه 
نامه های دیوان عدالت اداری هم گفت: ۱۵۶ نامه دیوان عدالت اداری برای اعلام نظر 
شرعی در مدت یک سال به شورای نگهبان ارسال شد که نتایج بررسی نامه های دیوان 
عدالت در جلسات فقهای معظم شورای نگهبان عبارت است از اینکه ۱۱۹ نامه خلاف 
موازین شــرع شناخته نشــد و ۳۷ نامه خلاف موازین شــرع شناخته شد. سخنگوی 
شــورای نگهبان در پایان اعلام کرد که از ابتدای سال جاری تاکنون ۱۴۰ جلسه برگزار 

شده است.

اصل ۱۵ مبنای بررسی هر مصوبه ای درباره زبان های محلی
دکتر طحان نظیف در پاســخ به این سؤال که درباره آماده سازی لایحه ای از سوی 
دولت برای آمــوزش زبان های محلی و قومی در مدارس اظهار کرد: در این زمینه با 
اصل ۱۵ قانون اساســی مواجه هستیم. در این اصل آمده که در کنار زبان فارسی که 
زبان رسمی و مشــترک مردم ایران است، به زبان های قومی و محلی نیز توجه شده 
اســت. او افزود: اینکه لایحه دولت چیست، اطلاعی نداریم. شما فرمودید که لایحه 
مفصلی اســت و من از جزئیات آن اطلاعی نــدارم. اگر این لایحه تهیه و به مجلس 
تقدیم و سپس در مجلس تصویب شــد، درباره جزئیات آن اظهارنظر خواهیم کرد. 

اکنون از جزئیات آن اطلاع خاصی نداریم.

آیا لایحه بودجه تا پایان سال قانونی می شود؟ 
پرســش دیگر نیز درباره لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ کل کشــور بود که سخنگوی 
شــورای نگهبان پاســخ داد: بخش اول بودجه نهایی و ابلاغ شد. درباره بخش دوم 
ابهامات و ایراداتی داشــتیم و با اصلاحاتی که مجلس شــورای اسلامی انجام داد، 
تمام ابهامات و ایرادات ما برطرف شــد و تنها یک مورد باقی ماند. او درباره تنها ایراد 
باقی مانده بار دیگر عنوان کرد که آن ایراد، موردی بود که مجلس اصلاح خاصی روی 
آن انجام نداد و اصرار کرد که موضوع به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارجاع داده 
شود؛ بنابراین موضوع را باید از مجمع تشخیص مصلحت نظام پیگیری کرد. ان شاءاالله 
اگر مجمع تا پایان ســال تشکیل جلسه دهد که من شنیدم در تدارک برگزاری جلسه 
هســتند و این مورد تعیین تکلیف شــود، می توان امیدوار بود که ابتدای سال آینده با 
بودجه مصوب و قانونی آغاز شــود. او در پاسخ به ســؤالی که درباره طرح و لایحه 
تدریس زبان های قومی و محلی در مدارس بود، گفت: ما چون جزئیات این موضوع 
را نمی دانیم (چه طرح باشــد و چه لایحه) نمی توانیم درباره آن اظهارنظر کنیم. اما 
آن چیزی که می توانم روی آن تأکید کنم، این است که یکی از مهم ترین و مرتبط ترین 
اصول در این زمینه اصل ۱۵ قانون اساسی است که حتما در بررسی آن طرح یا لایحه 

مبنای ما در شورای نگهبان خواهد بود.

جایگاه نظرات هیئت عالی نظارت چیست؟
سخنگوی شورای نگهبان در پاسخ به سؤالی که درباره نظرات هیئت عالی نظارت 
بر حســن اجرای سیاســت های کلی نظام بود، بیان کرد: مصوبات مجلس شــورای 
اســلامی همان طور که برای شورای نگهبان ارســال می شود تا خلاف موازین شرع و 
قانون اساسی نبودن آن بررسی شــود، این مصوبات به هیئت عالی نظارت بر حسن 
اجرای سیاســت های کلی نظام نیز ارســال می شــود که مغایر با سیاست های کلی 
نبودن آنها بررسی شود. او تأکید کرد: اگر اعضای هیئت عالی نظارت بر حسن اجرای 
سیاســت های کلی نظام به این نتیجه برسند که مصوبه ای خلاف سیاست های کلی 
نظام است، نظرشان را از طریق شورای نگهبان به مجلس اعلام می کنند. ما دو نهاد 
قانونی هســتیم که یکی از نظر شــرعی و قانونی و دیگری از نظر سیاست های کلی 

مصوبات را بررسی می کند.

چرا دلایل ردصلاحیت ها منتشر نمی شود؟
دکتر طحان نظیف در پاســخ به ســؤالی دربــاره فرایند بررســی صلاحیت های 
نامزد های انتخاباتی و ایجاد تعادل بین محرمانگی اطلاعات و پاسخ گویی به جامعه 
گفت: بار ها در این باره توضیح دادیم که مبنای ما قانون است. ما موارد را با خود افراد 
در میان می گذاریم. اساســا تکلیف قانونی ما این است که این کار را انجام دهیم، اما 
درباره انتشــار عمومی نیازمند مجوز قانونی است. او البته یادآور شد که در اصلاحیه 
اخیر قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی در فروضی مانند اینکه افراد موارد کذب 
یا خلاف واقعی را به شــورای نگهبان نســبت دهند، اجازه انتشار عمومی داده شده 

است. اما ابتدا به ساکن نیست. بنای ما نیز این نبوده و نیست. 

نشستی با حضور محمد ایرانی و کوروش احمدی درباره تحلیل تحولات اخیر سیاست خارجی

ایران در تقاطع فشارها و فرصت ها

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

در فضایــی آکنــده از تنش هــای دیپلماتیک، نشســت 
سه جانبه معاونان وزرای خارجه چین، روسیه و ایران در پکن 
برگزار شد. این نشســت  که با صدور بیانیه ای هشت ماده ای 
همراه بود، نشان دهنده تلاش این سه کشور برای هماهنگی 
در مواجهــه با چالش های پرونده هســته ای ایــران بود. در 
سوی دیگر، گروه هفت متشــکل از آمریکا، انگلیس، کانادا، 
فرانســه، آلمان، ایتالیا و ژاپن نیز در کانادا گرد هم آمدند و از 
ایران خواستند به مذاکرات بازگردد و از دیپلماسی برای حل 
بحران هسته ای استفاده کند. آنها همچنین ادعاهایی علیه 
ایران مطرح کردند و تهران را به ســرکوب مخالفان و تلاش 
بــرای ترور آنهــا در خارج از مرزها متهــم کردند. هم زمان، 
تحریم های جدید آمریکا علیه وزیر نفت ایران و کشــتی های 
حامل نفت ایرانی، سیاســت فشــار حداکثری واشــنگتن را 
تقویت کــرد. این اقدامات در تضاد آشــکار بــا تمایل ایران 
برای کاهش تنش ها و یافتن راه حلی پایدار قرار داشــت. در 
این میان، انور قرقاش، مشــاور دیپلماتیک امارات، نامه ای از 
دونالد ترامپ را به مقامات ایرانی رساند؛ هرچند جزئیات آن 

فاش نشده است.
همچنیــن مقامــات ایرانــی از برگــزاری گفت وگوهای 
هســته ای با اروپــا در روزهــای پایانی ســال خبــر دادند. 
عباس عراقچی، وزیــر خارجه ایران، از «ایــده جدید» برای 
حل اختلافات ســخن گفــت و تأکید کرد کانــال مذاکرات با 
آلمان، فرانســه و انگلیس همچنان باز است. این اظهارات 
نشــان دهنده تلاش ایران برای حفظ تعاملات بین المللی و 
حل مســالمت آمیز بحران بود. در همین حال، چهارشــنبه 
گذشــته نشســت غیرعلنی شــورای امنیت دربــاره پرونده 
هسته ای ایران، با درخواست سه کشور اروپایی و هماهنگی 
با آمریکا برگزار شــد. این اقدام واکنش تند ایران را به همراه 
داشــت و به احضار سفرای آلمان، فرانسه و کاردار انگلیس 

منجر شد.
در سایه آنچه تا  کنون روی داده، به نظر می رسد  تهران در 
آستانه فصل جدیدی از دیپلماسی و تنش هاست؛ جایی که 
هر حرکت کوچک می تواند تعــادل قدرت را بر هم زند. اما 
پرسش بزرگ این است که تحولات سیال در واپسین روزهای 
ســال ۱۴۰۳، چه مسیری را برای سیاســت خارجی ایران در 
سال آینده ترسیم خواهند کرد؟ این پرسش، موضوعی است 
که در نشســتی با محمد ایرانی، سفیر پیشین ایران در اردن، 
لبنان و کویت  و نیز کوروش احمدی، دیپلمات اسبق ایران در 
نیویورک، به بوته تحلیل گذاشته شد . شاید پاسخ این پرسش، 
کلیدی باشــد برای گشــودن قفل های آینده ای که هنوز در 

هاله ای از ابهام قرار دارند.

 کوروش احمدی: نشست غیر علنی شــورای امنیت، منزلی در 
مسیر تلاش برای فعال کردن مکانیسم ماشه است

در ابتدای نشســت، کــوروش احمدی دربــاره چرایی و 
اهداف پشت پرده برگزاری نشست غیرعلنی شورای امنیت، 
آن را «منزلــی در مســیر تلاش برای فعال کردن مکانیســم 
ماشــه» توصیف کرد  که  بــه باور او از «نوامبــر ۲۰۲۳ کلید 
خورده اســت تا به تدریج زمینه برای همراهی سایر اعضای 
شــورای امنیت در این باره (فعال کردن مکانیســم ماشــه) 
فراهم شــود». لذا دیپلمات اســبق کشــورمان در سازمان 
ملل، نشســت غیرعلنی چهارشــنبه گذشــته را با محوریت 
فعال کردن مکانیســم ماشــه، یک نشســت جــدی ارزیابی 
می کند؛ کما اینکه به گفته تحلیلگر ارشــد حوزه بین الملل و 
در تأیید این نکته  ، «دونالد ترامپ هم در یادداشــت اجرائی 
خود به همکاری وزارت خارجه آمریکا با ســه کشور اروپایی 
عضــو برجام بــرای این موضــوع  اشــاره دارد». با این حال، 
احمدی  «غیرعلنی» بودن نشســت شــورای امنیــت درباره 
پرونده فعالیت های هســته ای ایران را امری عادی در روال 

کاری سازمان ملل می داند.

 محمد ایرانی: اماراتی ها به دلیل نگرانی از تبدیل شدن به زمین 
سوخته تنش در منطقه، به دنبال پیام رسانی و میانجیگری بین 

تهران و واشنگتن هستند
در ادامــه نشســت نیــز محمد ایرانــی به عنــوان دیگر 
کارشــناس، دربــاره دلایل ورود امــارات  به مقوله ارســال 
نامــه ترامپ برای تهران، با ارجاعی به ســابقه این دســت 
اقدامات توسط ژاپنی ها، فرانسوی ها، سوئیسی ها، عمانی ها 
و قطری ها، بر این باور اســت که « روابط عمیقی که امارات 
با  آمریکا دارد و نیز رشــد چشــمگیر در حوزه های مختلف 
تجاری، سبب شــده تا ابوظبی این نقش را بر عهده بگیرد». 
البتــه دیپلمات پیشــین کشــورمان در اردن، دلیل مهم تر را 
ناظر بــر «نگرانی های اماراتی ها از تشــدید تنش در منطقه 

و احتمال وقوع جنگ» می دانــد که به گفته اش، «می تواند 
آســیب های زیــادی را بــه امــارات وارد کنــد». با این حال، 
ایرانی دلیل دیگری را هم برای واردشــدن پــای امارات به 
ارســال نامه ترامپ برای ایران، «احساس نگرانی این کشور 
از ضربــات ناشــی از تشــدید تنش به حوزه هــای تجاری و 
اقتصادی خود امارات ارزیابی می کند». در تشریح بیشتر این 
موضوع، ســفیر اسبق ایران در لبنان تأکید دارد که «حتی اگر 
تنش ها به سمت وقوع جنگ هم پیش نرود، باز تداوم فشار 
حداکثری و پررنگ ترشــدن تحریم ها علیــه تهران می تواند 
حجم روابط اقتصادی ایران و امارات را تحت الشــعاع قرار 
دهد که مطلوب نظر ابوظبی نیســت». ضمــن آنکه از دید 
ایرانی، «اگر وضعیت در نهایت به ســمت جنگ پیش برود، 
آســیب پذیرترین کشور حوزه خلیج فارس، با توجه به سابقه 
جنگ یمنی ها، خود امارات خواهد بود. لذا ابوظبی به دنبال 
ارســال نامه ترامپ و میانجیگری در این رابطه بوده است». 
با چنین برداشــتی است که سفیر اسبق کشورمان در کویت، 
چنین تصــور می کند: «پیش و بیش از آنکــه دونالد ترامپ 
بخواهد این مأموریت (ارسال نامه به ایران) را به اماراتی ها 
بسپارد، این خود امارات بود که این وظیفه را تقبل کرد تا به 

نحوی از تشدید تنش جلوگیری کند».

 کــوروش احمدی: نمی توان تصور کرد کــه نمایندگی ایران در 
نیویورک مذاکرات هسته ای محدودی را با آمریکا  کلید بزند

ادامه نشســت بــه واکاوی اختلافاتی بیــن موضع گیری 
وزارت امور خارجه کشــورمان و نمایندگی ایران در نیویورک 
اختصاص پیدا کرد و این ســؤال پرسیده شد که آیا می توان 
مذاکــرات محدودی را در خاک آمریــکا کلید زد که کوروش 
احمدی قائل به این گزاره نبود؛ چرا که به گفته او، نمایندگی 
ایران در ســازمان ملــل از آن میزان امکانــات، اطلاعات و 
دسترسی ها برای شروع مذاکرات محدود هسته ای برخوردار 
نیســت. از منظر این تحلیلگر، «عمدتا نمایندگان و ســفرای 
ایــران در نیویورک، نقش رابــط و نقل و انتقال پیام را بین دو 
کشور ایفا کرده اند». لذا از منظر احمدی، نمایندگان کشور در 
ســازمان ملل نمی توانند از این حد فراتر رفته و مذاکراتی را 

در حوزه های حساسی همچون هسته ای انجام دهند.

 محمد ایرانی: باید برخورد هوشیارانه ای با نامه ترامپ داشت
ادامه این نشســت به چگونگی پاســخ تهــران به نامه 
ترامپ اختصاص داشت که محمد ایرانی اگرچه معتقد بود 
کســی انتظار ندارد نامه ترامپ به  سرعت از سوی جمهوری 
اســلامی ایران پاســخ داده شــود، اما گفت: «شواهد نشان 
می دهد کــه نهایتا باید بــه این نامه پاســخ داد. بااین حال، 
اینکه نحوه پاســخ ایران کتبی باشــد یا شفاهی و دارای چه 
مفادی باشــد، یک موضوع فنی اســت». البته سفیر اسبق 
ایران در کویت، اشــاره ای به وضعیــت نامطلوب در داخل، 
منطقــه و مناســبات بین المللی دارد و گوشــزد می کند که 
باید «در چگونگی پاســخ به نامه ترامپ،  این شرایط در نظر 
گرفته شــود». بنابراین وی تأکید می کند:  «تصمیم گیران باید 
به این مســائل دقت کرده و برخورد هوشــیارانه ای با نامه 
ترامپ داشــته باشــند»؛ به خصوص که این دیپلمات ارشد 
کشورمان به شرایط نامطلوب معیشت و نیز فشارهای جدی 
اقتصــادی بر مــردم ورود کرده و در همین راســتا باور دارد 
 «شــرایط می طلبد ایران به سمت یک راهکار درست برود». 
چون به اذعــان وی، «هرگونه مقاومت برای آغاز مذاکرات، 
شــرایطی را در منطقــه به وجود می آورد که تنها اســرائیل 
از آن بهره برداری خود را خواهد داشــت». در همین راستا، 
ایرانی هشدار می دهد که «نتانیاهو به دنبال آن است که به 
هر نحوی شــده، هیچ گونه توافقی بین ایران و غرب در هیچ 

موضوعی شکل نگیرد».

 کوروش احمدی: ضرورت پاســخ تهران به نامه ترامپ بیشتر 
جنبه سیاسی و امنیتی دارد

کــوروش احمــدی هم بــا ورود بــه مبحــث ضرورت 
پاســخ گویی ایران به نامه ترامــپ از منظر حقوق بین الملل 
و روابط بین الملل قائل به اجباری در پاسخ گویی نیست، اما 
در عین حال تصریح می کند:   «ضرورت پاســخ گویی ایران به 
نامه ترامپ اکنون دارای ابعاد سیاســی و امنیتی اســت» و 
از این جهت اســت که دیپلمات اسبق کشورمان در سازمان 
ملل معتقد به «ضرورت پاســخ گویی است تا ابعاد سیاسی 
و امنیتی آن برای ایران مرتفع شــود».  احمدی در پاســخ به 
این پرســش که آیا ترامپ با ارســال این نامه به ایران، عملا 

توپ را در زمین تهران انداخت و ایران را خلع سلاح کرد؟ از 
عبارت «برخورد قلدرمآبانه ترامپ» اســتفاده کرده و معتقد 
است: «در دولت دوم او (ترامپ)، برخورد شدیدتری نسبت 
به دولــت اول ترامپ در مواجهه با ایــران صورت گرفت». 
در تحلیل بیشــتر این نکته، احمدی «هم به شــیوه پیروزی 
ترامــپ در انتخابات ریاســت جمهوری و هــم تحولات در 
سیاست خارجی منطقه خاورمیانه پس از هفتم اکتبر اشاره 
دارد که ســبب شــده ترامپ از موضع برتر به دنبال ارسال 
نامه باشد». در حالی که این تحلیلگر حوزه بین الملل، «نامه 
ارسالی باراک اوباما به ایران را هم مطرح می کند که با لحن 

و ادبیات محترمانه به مذاکرات عمان منجر شد».

 محمد ایرانی: تهران باید ثابت کند  اهل مذاکره است
ادامه نشســت، بــه واکاوی بیشــتر موضــوع مذاکرات 
غیرمســتقیم از کانال مســقط اختصاص یافــت که پیش تر 
توســط عباس عراقچی مطرح شد و در همین راستا محمد 
ایرانی ابتدا به ســاکن تصریح کرد: «تهران باید فضا و تصویر 
فعلی را عوض کرده و ثابت کند  اهل مذاکره اســت». چون 
به بــاور او «اکنــون آمریکایی ها درصدد این تصویرســازی 
هســتند کــه او (ترامپ) آماده مذاکره اســت، امــا ایران از 
انجام گفت وگوها ســر باز می زند». البتــه هم زمان به گفته 
این ســفیر اسبق کشورمان «باید انجام گفت وگوها  از موضع 
برابر هم مطرح باشــد». در راستای این نکات بود که ایرانی 
توصیه   کرد: «تهران از ترســیم شرایط و فضایی که در مسیر 
تشــدید تنش خواهد بود، خودداری کند». چرا که به اذعان 
وی «اکنون شــرایط داخلی کشور  به شکلی نیست که مردم 
پذیرای وضعیت ســخت تر و حتی جنگی باشــند». با چنین 
برداشتی اســت که سفیر اسبق ایران در اردن، فارغ از انجام 
مذاکرات مستقیم یا غیرمستقیم از طریق کانال مسقط یا هر 
کانال دیگری، تأکیــد دارد: «تهران باید این تابو را شکســته 
و ایــن تصور را بر هــم بزند که گزینه بعــدی در برابر ایران، 
جنگ و حمله نظامی به تأسیســات هسته ای خواهد بود». 
علی رغم آنچه گفته شــد، محمد ایرانی با اشــاره مستقیم 
به مواضع عبــاس عراقچی در قبال مذاکرات غیرمســتقیم 
احتمالی از طریق کانال مســقط، این شــیوه را در وضعیت 
فعلی «مناســب» می داند. چون از  نظر او، «زمانی که هنوز 
چارچوب  مشــخص و معینی بــرای خواســته ها، انتظار ها 
و پیش شــرط های ترامپ از مذاکره با ایــران وجود ندارد و 
نمی دانیم کــه رئیس جمهور آمریکا فقط به دنبال مذاکرات 
هســته ای است یا مســائل دیگری را هم دخیل خواهد کرد، 
فعلا می توان از طریق مذاکرات غیرمســتقیم به یک ارزیابی 

کلی از خواسته های همدیگر رسید».

 کوروش احمدی: ایده جدید برای حل اختلافات با آژانس باید 
در دو موضوع پاسخ درباره اماکن هسته ای و نیز لغو حضور برخی 

بازرسان باشد
بــا توجه به نکاتــی که عنوان شــد، در ادامه نشســت، 
کــوروش احمدی به ادعــای دیگر عبــاس عراقچی دال بر 
وجود «ایده ای جدید درباره نحــوه حل اختلافات با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی» اشــاره داشت و تصریح کرد:  «چون 
اختلافات ما با آژانس در دو موضوع پاسخ ندادن به سؤالات 
درباره اماکن هســته ای و نیــز لغو حضور برخی بازرســان 
اســت، باید ایده جدید ادعایی عراقچی، گامی در حل این دو 
موضوع باشد». البته این تحلیلگر حوزه بین الملل، موضوع 
انقباض زمانــی و ضرب الاجل برای فعال کردن مکانیســم 
ماشه را یادآور می شــود و اذعان دارد:  «برای تهران فرصت 
چنــدان زیادی وجود ندارد که بخواهد صرف مذاکره با اروپا 

یا مذاکرات غیرمستقیم کند».

 محمد ایرانی: بدون مجوز آمریکا، اســرائیل وارد جنگ با ایران 
نخواهد شد

در بخــش دیگری از نشســت، محمد ایرانــی به نقش 
اســرائیل و احتمــال جنگ  یــا حمله نظامی به تأسیســات 
هســته ای ایران از طریق تل آویو اشاره کرد و یقین دارد: «به 
دلیل تبعــات این اقدام (جنــگ یا حمله احتمالــی)، یقینا 
اســرائیلی ها و نتانیاهو بدون چراغ ســبز آمریکا و موافقت 
ترامپ دست به این اقدام نخواهند زد». لذا از دید او، «بسیار 
ساده سازی خواهد بود که تصور کنیم جنگی توسط اسرائیل 
علیه ایران در دستور کار اســت». البته سفیر اسبق ایران در 
لبنان اذعان دارد: «اگر شــرایط پیچیده تر از وضعیت کنونی 
شــود، امکان وقوع هر سناریویی وجود خواهد داشت» و به 
همین دلیل اســت که او باور دارد  «هنوز تا رســیدن به این 
نقطه حساس فاصله داریم، اما ایران باید از ترسیم مسیر در 

جهت تشدید تنش برای سال آتی خودداری کند».
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